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Digníssimes autoritats, ciutadans i ciutadanes,  

  

Som avui aquí per a retre comptes davant la corporació i la ciutadania 

de la feina feta durant el darrer any. Un any complex, marcat per la 

gestió del covid-19 i, també, per l’inici de la recuperació econòmica.  

 

M’agradaria començar la meva intervenció recordant cadascuna de les 

persones que han mort per aquesta pandèmia i aquelles que han patit la 

malaltia. Us tenim als nostres pensaments.  

 

L’excepcional situació que hem viscut, que ha afectat tot el món, ha fet 

que hàgim hagut de destinar recursos i esforços a combatre la 

pandèmia. I no només a combatre-la, també a ajudar la ciutadania a 

superar la crisi. 

 

Gràcies a l’equip de govern i als treballadors i les treballadores 

públiques; sense vosaltres no hauria estat possible fer front a aquesta 

crisi.  

 

Ho teníem clar: en aquesta ocasió, les persones havien d’estar davant 

de tot. La resposta no havia de repetir les errades de l’anterior crisi, on 

es varen retallar serveis i personal, i es va apostar per deixar de banda 

les famílies. La ciutadania, sempre primer.  

 

Hem estat devora qui més ho ha necessitat, i ho hem demostrat 

destinant 24 milions d’euros a les famílies vulnerables; 11 milions el 

2020 i 13,6 milions el 2021. És la xifra més elevada que s’ha atorgat mai 

en aquest Ajuntament, perquè és la resposta que oferim els governs 

d’esquerres. Protecció de l’ocupació  mitjançant ERTO’s i la 

convocatòria d’ajudes.  
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Un altre dels aspectes que vull destacar és que la recuperació 

econòmica necessitava el suport de les institucions. No ens en podíem 

quedar al marge. Per aquest motiu, Ajuntament, Consell i Govern ens 

ajuntàrem per a treure el major paquet d’ajudes per als sectors afectats 

de Palma: 11,5 milions d’euros per a comerços, autònoms, petites 

empreses, restaurants, sector del taxi, sector cultural... Sumats als 6 

que ja havíem gestionat durant 2020, ens ha permès arribar als 17,5 

milions d’euros en ajudes. 

 

Vull posar en valor aquesta coordinació entre institucions, que ha estat 

una peça fonamental per a poder donar una millor resposta. Hem posat 

en comú els esforços i hem treballat de forma conjunta amb la voluntat 

de minvar l’impacte del covid-19. Hem deixat de banda la disputa 

política i ens hem centrat en l’objectiu comú: reduir el nombre de 

contagis i mitigar-ne les conseqüències econòmiques i socials.   

 

Així, hem pogut estar al costat de les famílies vulnerables, el teixit 

productiu, els treballadors i les treballadores de Palma.... I la ciutat s’ha 

pogut tornar a posar en marxa. 

 

Les dades d’ocupació que hem conegut aquests dies ens mostren que, 

efectivament, Palma s’ha reactivat: l’atur interanual el mes de setembre 

ha baixat més d’un 30%, amb més de 15.000 nous contractes, la qual 

cosa suposa gairebé un 50% més que en el mateix període de 2020. 

 

Hem assolit gairebé les mateixes xifres d’ocupació que abans de la crisi.  

I hem tingut una bona temporada turística, amb molt bones expectatives 

de cara a novembre i desembre, segons es desprèn del comportament 

del mercat i la previsió d’accions i iniciatives que es desenvoluparan 

durant els pròxims mesos.  
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Això demostra que les mesures que hem posat en marxa, més l’aposta 

clara per la vacunació, ha permès sortir de la situació tan complicada i 

excepcional que hem viscut, millor i més ràpidament. L'anterior crisi no 

va tenir l’escut social que hem aplicat, va suposar tot el contrari: una 

crisi llarga amb alts nivells d'atur, de la qual moltes famílies tardaren 

molt de temps a recuperar-se. Són models antagònics; nosaltres hem 

triat aquell que ens ha permès estar devora qui més ho ha necessitat. 

 

TRANSFORMANT PALMA 

La gestió de la pandèmia no ens ha aturat en el nostre objectiu de 

transformar Palma. La pandèmia no ha canviat el camí que ens 

marcàrem i que estam seguint:  

  

• Treballam per una ciutat més sostenible, justa i igualitària.  

• Lluitam contra el canvi climàtic.  

• Impulsam un model productiu diversificat.  

• Feim feina per a millorar el dia a dia. Sabem que és clau perquè la ciutat 

funcioni. 

 

La transició ecològica és un dels reptes fonamentals que tenim com a 

ciutat. És el nostre compromís amb les generacions futures, els ho 

devem. I s’ha de fer de forma justa: no s’ha de triar entre combatre el 

canvi climàtic o arribar a final de mes.  

 

Per aquest motiu, construir el futur per al jovent implica necessàriament 

que tinguin el millor futur possible. I, per a aconseguir-ho, hem de ser 

valents.  

 

El canvi climàtic és una realitat innegable i els ajuntaments hi tenim molt 

a dir per a combatre’l. Com a equip de govern, ens feim nostre aquest 

futur, i treballam per a convertir-lo en realitat aplicant polítiques que ens 

duguin cap a aquest objectiu. 
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Precisament, la pandèmia ens ha mostrat com d’important és tenir una 

ciutat més saludable, amb més espai per als vianants i per a les 

bicicletes i les noves modalitats de transport. Una ciutat on el cotxe 

tingui una menor presència.  

 

Això implica impulsar polítiques de canvi, unes polítiques que ja estan 

en marxa i que disposen de diferents eines. 

 

Una d’aquestes és el Palma camina. Sé que es tracta d’una iniciativa 

que genera discrepància, però la ciutat ha d’avançar. I ho ha de fer 

perquè, com a equip de govern, creim que s’ha de produir una transició 

cap a una ciutat mediambientalment més sostenible. També ens ho 

estan marcant tant el Govern central, amb la Llei de canvi climàtic, com 

la Unió Europea. Estam aplicant mesures que ens alineen amb allò que 

marca Europa. 

 

No es pot transformar la ciutat i construir el seu futur amb polítiques del 

passat. Les noves ciutats han de ser més verdes i sostenibles, amb el 

vianant com a protagonista, i s’han de potenciar les modalitats de 

transport alternatives al vehicle privat, oferint-hi altres opcions. 

 

PLA GENERAL 

El nou Pla general és, també, una eina transformadora. Recull el 

pensament estratègic de la ciutat que volem per als pròxims 20 anys, 

que permet donar resposta tant a curt com a llarg termini. Dibuixa la 

metamorfosi que volem implementar i que incorpora els eixos essencials 

que estam dissenyant per a Palma: ha de ser una ciutat sostenible, 

saludable, basada en la igualtat i en la prosperitat compartida, en la 

diversificació de l'economia local; oberta a la innovació, verda. 

 

Dissenya la Palma dels 15 minuts, una ciutat oberta al mar amb una 

xarxa de parcs públics i corredors verds que sumarà dos milions de 

metres quadrats més. Incorpora la lluita contra el canvi climàtic, amb la 
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incorporació de mesures per a reduir les emissions de CO2, com és la 

capacitat d’autosuficiència energètica, especialment mitjançant cobertes 

fotovoltaiques.  

 

En aquest punt, m’agradaria destacar un dels projectes que incorpora: 

el soterrament de la Via de Cintura. Una nova transformació a la 

mateixa alçada que l’aconseguida al passeig Marítim. 

 

Durant molts d’anys, Palma ha viscut d’esquena a la mar i dividida en 

dues per la Via de Cintura.  

 

A partir de l’any que ve, començarà el canvi a la primera línia, apropant, 

a la fi, la ciutat a la mar.  

 

Ara ha arribat el moment d’impulsar una nova proposta, molt ambiciosa i 

que hem incorporat al Pla general. La Via de Cintura separa barris, és 

l’hora de cosir-los i unir-los. Una barrera plena de cotxes s’ha de 

convertir en un espai d’oportunitats. Així, hi incloem soterrar el tram que 

va des de la rotonda del carrer Manacor fins al poliesportiu Germans 

Escales i crear grans zones verdes. La Soledat i Son Gotleu ja no viuran 

d’esquena al Rafal i al Viver. És un projecte il·lusionador i de futur, un 

nou repte que impulsarem perquè es converteixi en realitat.  

 

LA REACTIVACIÓ EUROPEA 

Una altra eina essencial en la reactivació econòmica i la transició 

ecològica seran els Fons Next Generation de la Unió Europea, que 

s’inclouen dins del Pla de recuperació, transformació i resiliència del 

Govern d’Espanya. 

 

Ara fa un any, en aquest saló de sessions, vaig anunciar que els fons 

europeus suposarien una inversió a Palma de 350 milions d’euros. Avui, 

aquí, puc dir que no només ho hem aconseguit, sinó que hem superat 

aquesta xifra: gairebé s’ha triplicat. 
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Suposaran una inversió històrica a Palma, la més elevada, i arribarà als 

800 milions d’euros per a la ciutat.  

 

Hem estat les institucions actuals les qui ho hem aconseguit. 

 

Els fons europeus ens permetran seguir avançant en la nova ciutat que 

estam construint. Una Palma de futur que ja comença a ser present. 

Una ciutat sostenible, cohesionada, justa i innovadora. 

 

Vull posar en valor la unió i la coordinació de totes les administracions: 

la Unió Europea, el Govern d’Espanya, la Comunitat Autònoma, el 

Consell i l’Ajuntament. L'objectiu era comú: sortir de la crisi, i fer-ho 

defensant la sostenibilitat, la diversificació econòmica, la competitivitat i 

la cohesió social. Demostra l’alineació estratègica de totes les 

institucions amb el canvi de model que estam impulsant. 

  

Els projectes que tindran finançament europeu es divideixen en set 

àmbits i inclouen diferents propostes: 

 

1) La mobilitat sostenible. Menys contaminant, vertebradora d’una ciutat 

amable, humana i millor per a viure-hi. Tres exemples: 

 

a) El tramvia de Palma. Som davant d’un projecte que transformarà la 

ciutat perquè implica la reurbanització de l’entorn per on passarà. A 

més, Palma tindrà un transport públic d’alta capacitat. S’hi inclouen els 

tres eixos: la connexió entre l’aeroport i la Platja de Palma, la connexió 

entre Palma i l’aeroport, i la connexió entre Palma i Son Espases. 

b) La futura zona de baixes emissions del centre de Palma. En aquest 

punt, cal dir que la nova Llei de canvi climàtic marca que, abans de 

2023, els municipis de més de 50.000 habitants han d’habilitar aquesta 

figura, que pacifica el trànsit a les ciutats i promou formes de 
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desplaçament més saludables. No en serem els primers: Madrid, 

Barcelona, Sevilla, Valladolid i València ja en tenen una. 

c) Millores tecnològiques a l’EMT, que permetran recarregar la Targeta 

Ciutadana per Internet. L'empresa incorporarà, a més, busos elèctrics i 

d'hidrogen. 

 

 

2) Projectes mitjançant els quals Palma posa la salut en la primera línia de 

l’acció política i ho incorpora a la reactivació per a garantir una 

recuperació igualitària i que arribi a tothom. Cinc exemples: 

 

a) Son Dureta, que es reconvertirà en un centre per a l’atenció de pacients 

crònics. 

b) Parc sanitari de Bons Aires, una actuació integral a l’Hospital Psiquiàtric 

que obrirà l’espai a la ciutat i permetrà millorar el model d’atenció a la 

salut mental. 

c) Nous centres d’atenció primària. 

d) Nou centre avançat de Promoció de l’Autonomia a l’Hospital Sant Joan 

de Déu. 

e) Ampliació de la xarxa residencial per a la Gent Gran. 

 

 

3) Avançarem en sostenibilitat mediambiental amb propostes pioneres 

d’energies renovables, tractament de residus i cicle de l’aigua. Quatre 

exemples: 

a) Foment de l’autoconsum amb la instal·lació de plaques fotovoltaiques 

sense consum de territori. 

b) Punts de recàrrega elèctrica. 

c) Renovació de la dessaladora, que permetrà generar energia elèctrica a 

partir del procés de dessalinització. 

d) Nova depuradora, que serà una realitat el 2026. Es tracta d’una 

infraestructura que pal·liarà un dèficit de fa més de 20 anys. El 

finançament ja està acordat i signat amb el Ministeri per a la Transició 
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Ecològica i el Repte Demogràfic, que finançarà el 80 % de les obres, i el 

Govern, que hi aportarà el 20% restant. És una fita històrica.  

 

4) Aposta per la innovació i la diversificació econòmica. En aquest àmbit 

trobam el Districte d’Innovació Nou Llevant-Façana Marítima. 

M’agradaria destacar-hi la implicació de la Universitat de les Illes 

Balears, el Govern, el Consell i l’Autoritat Portuària. Molts cops parlam 

de la importància de diversificar la nostra economia per a no dependre 

en exclusiva del turisme. Amb el Districte canviarem aquesta dinàmica, i 

ho farem a la principal zona de creixement de Palma. El Nou Llevant 

podria haver-se destinat només a hotels; nosaltres creguérem, però, 

que era una oportunitat per a connectar el món de la recerca, 

l’empresarial i els agents socials del barri, i de crear un nou centre per a 

Palma, un centre dedicat a la innovació i que té la seva base en la 

diversificació de l’economia. Així, els habitatges de protecció oficial es 

mesclaran amb el districte tecnològic de la Universitat, amb Can Ribes i 

el hub d’energia, entre d’altres. 

 

5) Invertirem en un turisme de qualitat basat en la sostenibilitat i la 

digitalització, que generi ocupació estable i que se sostingui en un 

comerç pròxim i en l’economia local. 

 

6) Seguirem construint habitatges sostenibles de protecció pública. La roda 

ha començat i no es pot aturar. 

 

7) Regeneració integral de barris. Impulsarem un programa de rehabilitació 

i regeneració urbana dels barris de Llevant: Can Capes, Son Gotleu, la 

Soledat (Nord i Sud) i el Nou Llevant. Arribarà a 30.000 residents.  

 

Els fons europeus permetran que Palma segueixi avançant cap a un 

futur millor. Resoldran reclamacions històriques de la seva ciutadania i 

posaran en marxa nous reptes per a la ciutat.  
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LA PREOCUPACIÓ PER L’HABITATGE 

Tota la feina de transformació que estam executant no deixa de banda 

una preocupació que marca la nostra agenda: l’habitatge. Coneixem les 

dificultats que existeixen avui en dia per a aconseguir un lloc on viure. 

Per aquest motiu, hem construït i posat en marxa una política pública 

d’habitatge, que es troba al mateix nivell que la sanitat o l’educació. Uns 

no hi creuen; nosaltres en feim bandera. 

 

En aquest punt vull destacar un fet que ens diferencia. Altres governs 

optaren per cedir solars públics per a construir-hi hotels; nosaltres els 

hem cedit per a construir-hi habitatges de protecció oficial. La 

col·laboració entre l’Ajuntament i el Govern permetrà que Palma disposi 

de gairebé 250 nous HPO durant aquest mandat, una xifra que mai 

s’havia assolit, amb 11 promocions noves.  

 

I no ens hi conformam: el nou Pla general és molt ambiciós en matèria 

d’habitatge. El 2040 s’haurà multiplicat per vuit l’habitatge social a 

Palma fins a arribar a més d’11.000 habitatges socials, gràcies a les 

mesures de foment d’habitatge protegit i assequible que impulsa. Una 

dada: gairebé la meitat, un 47% de mitjana dels nous sòls urbanitzables, 

s’haurà de destinar a habitatge de protecció pública. És superior al 

mínim del 30% que marca la norma. 

 

A més, sabem que el Govern central està treballant en una nova Llei 

d’habitatge, que ens donarà als municipis eines per a pal·liar-ne l’actual 

problemàtica. Com a ajuntament, destinarem tot allò que recaptem 

gràcies a aquestes mesures a polítiques d’habitatge. Un exemple: 

pujarem l’IBI als pisos buits. És el nostre compromís. 

 

LA PALMA QUE FUNCIONA 

Tota aquesta transformació de la ciutat no es pot fer sense tenir en 

compte el dia a dia de Palma. Palma ha de funcionar i, perquè funcioni, 
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l’Ajuntament ha de dedicar-hi recursos i esforços. Nosaltres ens ho 

creim, i ens hi dedicam en cos i ànima. 

 

El darrer any hem invertit molts de recursos a fer front al covid-19. Ara 

que la situació ha canviat, podrem destinar-los a seguir millorant la 

ciutat. 

 

Actuam als barris, a tots i a cadascun. Ja ho deia Plató: “Nosaltres no 

establim la ciutat mirant que una classe de gent sigui especialment feliç, 

sinó perquè ho sigui en el major grau possible tota la ciutat”. Volem que 

la ciutadania se senti orgullosa de la seva ciutat. 

 

Per aquest motiu, vàrem posar en marxa el Pla de barris, una eina 

importantíssima que està arribant a tota la ciutat. O la Policia de Barri, 

una figura que recuperàrem i que ens permet conèixer de primera mà 

les necessitats i les demandes dels veïnats i les veïnades. 

 

Hem realitzat, durant 2021, més de 3.600 actuacions d’eliminació de 

pintades vandàliques, tant en espais públics com privats, i hem netejat 

d’herbes, només el setembre, més de 200 quilòmetres de carrers i 

voreres de 30 barris de Palma. 

 

Som conscients que, a Palma, sempre hi ha coses a millorar, i la neteja 

n’és una. El nostre compromís és ferm i, ara que la situació pandèmica 

ha canviat, hem pogut incrementar, aquest octubre, els serveis de 

neteja, incorporant-hi més personal 50 treballadors i treballadores. Ens 

permet reforçar diversos serveis, especialment la neteja de carrers amb 

aigua a pressió,  una demanda de la ciutadania.  

 

S’ha creat un servei de neteja intensiva els horabaixes i s’ha 

incrementat l’eliminació d’herbes i la recollida de fulles. Així mateix, 

s’instal·laran més de 600 papereres noves, 200 de les quals s’ubicaran 
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al centre i tindran una capacitat de 120 litres, gairebé el triple. Suposarà 

un increment del 30%. 

 

Millorar la nostra ciutat significa invertir-hi i fer-hi obres. Avui, hi ha en 

marxa a la ciutat 17 grans projectes, tots importants, i que ens permeten 

renovar voreres, plantar més arbres, guanyar més espai per als vianants 

o resoldre problemàtiques històriques. No només això, incorporen les 

línies d’actuació que ens hem marcat: més espai per als vianants, més 

arbres, més opcions de modalitats de transport alternatives al vehicle 

privat. 

 

Així, a Palma, avui estam executant les obres de: 

Nuredduna 

Son Dameto Verd 

Son Castelló 

Costa i Llobera 

El Rafal Vell 

General Ricardo Ortega 

Gabriel Moragues 

Borguny-Villalonga-Barrera 

Son Ametler 

Locals d’assaig 

Nova seu de l’IMI 

Centre de serveis socials de Son Xigala 

Biblioteca de Pere Garau 

Castell de Bellver 

Can Ribes 

Col·lector interceptor 

Tanc de tempestes 

 

En relació a les dues darreres, cal subratllar-ne un fet: gràcies a 

aquestes actuacions, s’evitarà el 90% dels abocaments a la mar en dies 

de pluja. És a dir, podem dir que Can Pere Antoni i la Ciutat Jardí ja no 
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viuran el pròxim estiu els episodis de tancament que s’han patit els 

darrers anys. I haurà estat aquest equip de govern qui ho haurà 

aconseguit. 

 

PROJECTES DE FUTUR 

A tots aquests projectes que estan en marxa, se li sumaran l’any que ve 

les propostes que tindran finançament europeu i, també, dues iniciatives 

que volem posar en marxa el 2022. 

 

La primera, la remodelació de la plaça d’Espanya. Puc anunciar que el 

Pressupost de 2022 disposarà d’una partida perquè les obres puguin 

començar. Es tracta d’un punt neuràlgic de la nostra ciutat que 

necessita ja una reforma, després de dues dècades sense cap actuació 

rellevant. Per això, hi destinarem 2,5 milions d’euros. En substituirem el 

paviment actual de pissarra per un altre de nou, més resistent, segur i 

que no patini tant. 

 

També volem seguir avançant en la falca verda i, per a aconseguir-ho, 

és important poder disposar com a ajuntament dels terrenys de l’antic 

Lluís Sitjar. Per aquest motiu, i tal com ens hi comprometérem, traurem 

una oferta pública per a adquirir les accions dels copropietaris del Lluís 

Sitjar que estiguin interessats a vendre, que s’incorporarà al Pressupost. 

És un camí que s’ha d’iniciar, i així ho farem. 

 

PALMA DIVERSA 

Aquesta transformació que ja està en marxa s’està fent sense que hagi 

suposat una major càrrega impositiva a la ciutadania. No hem pujat els 

impostos durant aquest mandat, ni ho farem, ni el 2022 ni el 2023. A 

més, hem aconseguit reduir el deute en un 41%. Ara fa sis anys, era de 

352 milions. A finals d’enguany serà de 207 milions, 145 milions menys. 

És un exemple d’una bona gestió pública. 
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Defensam un model de ciutat que aposta per la diversitat, la pluralitat, la 

igualtat i la tolerància, que no té por de mirar al seu passat per a tancar 

ferides. 

 

Una Palma que creu en la importància de l’educació de 0 a 3 anys, 

pública i de qualitat. Primer posàrem en marxa i executàrem la millora 

de les nostres escoletes. Ara, ha arribat el moment de fer-hi una passa 

més i posar en marxa una petició de la ciutadania: la creació de noves 

places. És un projecte més necessari, ja que des de 2011 no s’ha creat 

cap plaça. Són 10 anys. La planificació que ens hem marcat permetrà 

crear 214 places noves entre els anys 2021 i 2024, amb la posada en 

marxa de quatre centres nous a quatre barris que s’han considerat 

prioritaris, ateses les necessitats detectades. 

 

Treballam per una Palma que creu en els valors de l’esport. Hem 

executat la reforma integral de Son Hugo després de 20 anys sense cap 

inversió i hem obert el primer camp de futbol de rugbi municipal al 

Germans Escales.  

 

També creim en la importància d’una Palma amb un teixit veïnal fort, 

reivindicatiu, que ens mostri als que governam en què ens equivocam o 

què podem millorar. A més, ha de poder programar les activitats, que 

estan dirigides a la ciutadania. Per aquest motiu, la setmana passada 

aprovàrem la nova convocatòria d’ajudes per a associacions de veïns 

de Palma i les seves federacions per al període 2022-2024. Són 2,1 

milions que tenen com a objectiu afavorir la cooperació entre 

l'Ajuntament i el sector associatiu sense ànim de lucre, fomentar la 

participació del teixit social, impulsar el treball en xarxa entre entitats i 

millorar la cohesió social del seu entorn i la ciutat. 

 

Una Palma que confia en la cultura. Recuperam iniciatives com el Pop-

rock que, enguany, ha estat un èxit de participació; programam jazz i 

música clàssica i omplim de propostes el Casal Solleric, Can Balaguer i 
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la Fundació Miró. És la Palma que es preocupa pel seu patrimoni: hem 

iniciat les obres a Bellver per a consolidar el monument més important 

de la nostra ciutat, les més important en dècades; i Can Ribes, que ja 

està en marxa. 

 

Un model de ciutat actiu que desplega la bandera del feminisme.   

  

Aquest equip de govern sempre alçarà la veu per a lluitar contra la 

violència cap a les dones, ara més que mai. Sabem que no és fàcil fer la 

primera passa, però els vull dir que ens tenen al seu costat.   

 

El nostre compromís es demostra amb fets. Palma assolirà una xifra 

històrica d’inversió en els serveis d’atenció a les víctimes de violències 

masclistes. Així, d’una banda, el Servei d’Acolliment municipal 

incrementarà el seu pressupost en més d’un 90%, superant el milió 

d’euros. D’altra, el Servei d’Atenció Municipal a Víctimes de Violències 

Masclistes ampliarà les situacions de violència a atendre. 

  

Lluitam per una Palma que construeix un futur des del respecte, la 

Palma que vol donar exemple. Palma és una ciutat diversa i que viu 

aquesta diversitat des de la tolerància. Tothom hi és benvingut. Som la 

Palma dels Drets, de la tolerància, de la igualtat entre homes i dones, de 

l’educació i dels infants.   

 

CONCLUSIÓ 

El periodista Herb Caen ja ho deia: “Una ciutat no es mesura per la seva  

longitud i amplada, sinó per l’amplitud de la seva visió i l’alçada dels 

seus somnis”. Nosaltres somiam amb una ciutat verda i sostenible. 

L’estam construint ara, avui, perquè sigui la Palma del futur però, també, 

la Palma del present. Avancem plegats i convertim en realitat els 

somnis. 

 

Gràcies. 


